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logikai, kisebb részben teleologikus értelmezéssel. Ez lehetőséget adott arra, hogy 
(puhatolózó jelleggel) néhány tendenciózus mintát tárhassak föl. Előadásom 
reflektál az Európai Unió Bírósága legfrissebb ítéleteire is. A lezárásban az elemzés 
továbbfejlesztésének néhány irányát vázolom fel. 

Czabán Samu (ELTE Bibó István Szakkollégium) 

Jog és pszichológia, egy új határterület lehetőségei 

Daniel Kahneman izraeli-amerikai pszichológus 2002-ben közgazdasági Nobel-
díjat kapott, Amos Nathan Tversky kognitív és matematikai pszichológussal 
közösen kidolgozott kilátáselméletéért. A homo oeconomicusra építő 
közgazdaságtan és a modern pszichológia találkozásából létrejött viselkedés alapú 
iskola mára az egyik legprogresszívabb irányzata a közgazdaságtannak. Bár 
jogtudományi Nobel-díj nincs, egy fiktív valóságban valószínűleg hahotázás törne 
ki, ha ma azt mondanám, tíz év múlva nem egy nagy jogtörténész vagy híres 
eljárásjogász, hanem egy pszichológus fogja elnyerni azt. Pedig a jog és 
pszichológia összefonódása ugyanolyan tudományos forradalmat indíthat be, 
mint a pszichológia találkozása a közgazdaságtannal. A forradalmak mindig 
áldozatokkal járnak, ami tudományos szinten leginkább saját kishitűségünk és 
zártságunk feláldozását jelenti. A modern pszichológia bár önmagában a mai 
jogrendszer kritikája, annak nem ellensége, hanem számos gyakorlati, emberi 
sorsokra kiható korrekciója lehet. A jog lezáró típusú, jelenlegi formájában gyakran 
nem képes választ adni azokra a konfliktusokra, amelyeket kezelni hivatott. 
Eközben a pszichológia tudományának megjelenése és fejlődése alapvetően 
rombolta le azt az emberképet, amelyre jogi gondolkodásunkat és rendszerünket 
építettük. Olyan emlékezetre, észlelésre és egyéb kognitív folyamatokra vonatkozó 
modern kutatások jelentek meg a pszichológiában, amely a jog alapvető 
intézményeinek átstrukturálását teheti szükségessé. 

Varga Dóra (SZTE Móra Ferenc Szakkollégium) 

A házasság tényleg csak egy papír? 

Ahhoz, hogy két ember szeresse egymást, nem szükséges a kapcsolatukat 
hivatalossá tenni. Ezzel egyre többen értenek egyet, hiszen az elmúlt évtizedekben 
folyamatosan nőtt az élettársi kapcsolatot létesítők száma. A statisztikai adatok 
alapján ráadásul a házasságok 70%-a 6-7 év után véget ér. Érthető, ha a fiatal 
párkapcsolatban élők pedig ezen információk alapján még inkább ódzkodnak a 
házasságkötés gondolatától. Mind az élettársi, mind a házassági kapcsolat alapja 
az érzelmi közösség, a gyakorlatban mindkettő pontosan ugyanúgy tud 
funkcionálni családként. A kérdés az, hogy valóban ugyanazok a jogok illetik-e 
meg, illetve ugyanazok a kötelezettségek terhelik-e a házasfeleket, mint az élettársi 
kapcsolatban élőket. Előadásomban arra a kérdésre próbálok meg választ adni, a 
házasság valójában miért nem csak egy papír. 


